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A fényűzés! forgalmi add reformja.A legutóbbi hetek folyamán élénk recenzust okozott a pénzügyminisztérium által kibocsátott tervezet, mely a fényüzési forgalmiadóról szóló szabályokat foglalja egybe. E tervezet sérelmes rendelkezései ellen az összes érdekeltségek felszólaltak, természetesen ipartestületünk is szükségesnek látta régi és uj sérelmeit is összefoglalni.Előterjesztésünk szövegét a következőkben ismertetjük :A fényüzési forgalmiadó szabályainak összefoglalását és módosítását tartalmazó tervezet be tekintése és tanulmányozása után, legyen szabad észrevételeinket az alábbiakban összefoglalni:Ha a fényüzési adó életbeléptetése már a múltban súlyos megterhelését jelentette iparunk nak, még fokozottabb mértékben érezzük azt a jelenben, amikor a kedvezőtlen gazdasági viszonyok, a legutóbbi évek folyamán életbelépett egyéb közterhek, a közönség fogyasztóképességének leromlása válságot idéztek elő, aminek következménye- kép ma már csőd és fizetésképtelenség jelenségei mutatkoznak a mai szakmánkban is. ily körülmények között a fényüzési adórendszernek inkább leépítését vámok, mint annak újabb intézkedésekkel való stabilizálását.A tervezetben sajnálattal tapasztaljuk azt a már eredetileg is sérelmezett hivatalos felfogást, mely a tervezet utasítási része 36. §. 4. pontjában nyer kifejezést s amely a következőket mondja: »cukrászdák, kávéházak és italmérések minősítésénél azt kell elsősorban szemelőtt tartani, hogy ezeknek látogatása nem elsőrendű életszükséglet kielégítésére szolgál és igy ezeknek látogatásából, illetve az ezekben való költekezésből már önmagában véve is fokozottabb szolgáltatási képesség vélelmezhető.«E megállapítás ellen a leghatározottabban állást kell foglalnunk Elég rámutatnunk a kö.zelmult — és ^bizonyos tekintetben a jelen idők — eseményeire, amikor a kávéházi cikkek árait, mint a közszükséglet tárgyait az Országos Központi Árvizsgáló Bizottság szabályozta, az uzsorabiróság mii

költésére, ahol kávésok ellen folyamatba tett árdrá- gitási perek még mindig tárgyaltatnak. Tehát mig büntetőjogi szempontból még mindig fennáll a közszükségleti cikkek minősítése, addig pénzügyi szempontból fényüzési vállalatokká vagyunk minősítve.A mai viszonyok mellett a kávéházakban el fogyasztott cikkek tulnyomórésze »közszükségleti« cikk, olyan cikkeket, amelyeket fényűzésnek? lehetne tekinteni, már csak a legritkábban adunk el.A székesfőváros polgári társadalmának tekin télyes része fogyasztja reggelijét és vacsorát jelentő délutáni kávéját a kávéházakban, e szükség let kielégítése nem minősíthető fényűzésnek még a legfényesebb kávéházban sem. Köz- és magántisztviselők, egyedülálló polgároknak a káveliáz valóságos otthont nyújt, már pedig azt nem lehet fényűzésnek tekinteni, ha valaki kulturigényeinek megfelelő keretben kívánja reggelijét, vagy vacso iáját elfogyasztani.A székesfőváros polgársága igen súlyos megterhelésének tartjuk azt a körülményt is, hogy a nyári üzemek már a reggeli óráktól kezdve, egész napon át fényüzési vállalatoknak vannak minősítve. A polgárság anyagilag kevésbé teherbíró része, amelyet viszonyai a fővároshoz kötnek és elutazni nem bír, szívesen keresi fel a periféria- kon levő nyári helyeket és ott fogyasztja el reg gébjét, vagy uzsonnáját. Nincs semmi ok arra, liogy ez a friss levegő élvezése fényűzéssé dekla- ráltassék.A fenti sérelmes szövegezés mellett a jövőben is alig lesz olyan kávéház, amely ne minősíttetnék fényüzési vállalatnak. Ez pedig a más hasonló jellegű és hasonló cikkeket árusító válla latokkal szemben egy oly megterhelést jelent, amelyet kivédeni és elviselni alig bírunk. Sőt a fényüzési adó a kávéházi cikkek olcsóbbodását is meggátolja, mivel a kávéházak árai még azonos termelési költségek mellett is az adó összegével magasabbak lesznek, mint más üzemeké.Köztudomású Ugyanis, hogy tejet és tejter mékeket nemcsak a kávéházak, hanem a tejivók, kávémérések, cukrászdák, sőt újabban a vendéglők is árusítanak. E vállalatok vagy egyáltalán
Abroszok, szalvéták, törülközők és pohártörlők csak elsőrendű minő
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2 MAGYAR KÁVÉSIPAR 1925. június 1.
néni, vagy csak későbbi időponttól kezdve vannak fény űzési vállalatoknak deklarálva, ami rajuk nézve eziddőszerint 10 százalékos előnyt jelent. így nagyon természetes, hogy a pénzérték állandósulásával és a kereseti lehetőségek megromlásával a a közönség azokat a helyiségeket fogja felkeresni, ahol szükségletét olcsóbban fedezheti. E helyze- tét érezzük már most is és ennek következménye, kép a kávéházak bevételei és az ezek által be- szolgáltatott adók összege is lecsökkent.Nézetünk szerint a fényüzési vállalattá való minősítés helyett sokkal igazságosabb lenne az egyes cikkeknek minősítése, olykép, hogy az azokért esedékes fényüzési adó már a termelőnél, vagy a gyárosnál szedessék be. llymódon az elsőrendű szükségleti cikkek, mint pí. tej, tejeskávé, tea, tojás, vaj és a kenyér (kifli,zsemlye) mentesíthető lenne.Amennyiben azonban Nagyméltóságod ez előterjesztésünkhöz nem járulhatna, tiszteletlel kérjük az egyenlő elbánás elve alapján a kávéházi jelleggel folytatott tejivócsarnokokat, a vendéglőket és cukrászdákat is azonos alapon elbírálni és épp úgy, mint a kávéházakat minősíteni.A tervezet többi rendelkezései során kifogásolnunk kell azt, hogy a fényüzési vállalatok minősítésénél csak az I. fokú ‘iparhatóságok hallgattatnak meg. Kívánatosnak tartanók, ha az érdekelt ipartestületek véleménye is kikéretnék, miután ezek közvetlenebbül ismerve az egyes üzemek jellegét, a viszonyok alaposabb ismerete alapján adhatják meg a kért szakvéleményt.Sérelmesnek kell jeleznünk a tervezeten, g-án'a'k azt az intézkedését, hogy az adófizetésre kötelezett vállalkozó mindenkor vagyonjogiig és büntetőjogilag felelős alkalmazottjának alkalmazása körében elkövetett olyan cselekményéénrt vagy mulasztásáért, mely a fényüzési forgalmiadóról szóló törvényes rendelkezésekbe ütközik. Ez a kávéházak üzemében odavezetne, hogy egy rosszhiszemű alkalmazott a vállalkozót anyagi és er- kölcsi tönk szélére juttathatja, annál is inkább, mivel a kávéházakban használatban levő pénztári iverndszer mellett az adórövidítés a bevételek megrövidítését is jelenti. Teljesen tarthatatlan az a helyzet, hogy a vállalkozó, amikor saját bevételeiben is megkárosul, még anyagi és büntetőjogi felelősséget is viseljen.Sőt kívánatosnak tartanók azt a módosítást is, hogy a pénztárivek alapján való lerovás esetén a személyzet aláírása (felirónő, főpincér) mellőz- tessék, mert ez az intézkedés, bár anyagi érdekeket nem _ érint, az üzemek viteléhez szükséges munkaadói tekintélynek és a munka fegyelmének nem vált javára.A fényüzési adó kulcsának megszabása ellen is fel kell szólalnunk. A 10 százalékos adókulcs a mai viszonyok mellett tuimagas és nézetünk szerint mérséklendő lenne, hogy ilymódon a közönség teherbíró és költekezőképessége azt el- viselhesse. Úgy véljük, alacsonyabb adókulcs mellett a bevételek és ezzel kapcsolatosan a beszól gáltatandó adók összege is emelkednék.Ismételten rá kell mutatnunk arra a sérelmes állapotra, hogy mi az adó összege után is lerójuk a fényüzési adót, úgy, hogy a tényleg csak 10",o bán megállapított adó a valóságban 11.5°/o-os megterhelést jelent.A táncolást megengedő helyiségek 15","-os

megadóztatását azért tartjuk (ulmagasnak, mivel a helyiségeket a székesfőváros is magasabb vigalmi adóval rója meg. Meg kell azonban jegyeznünk, hogy e tekintetben mindössze néhány helyiségről lehet szó, minthogy az államrendőrség csak a legkivé- telesebb esetben ad ily engedélyt. Kívánatos lenne, ha Nagyméltóságod odahatna, hogy amennyiben a kincstár e cimen több bevételt akar elérni, az ily táncengedélyek az arra alkalmas helyiségek tulajdonosainak adassanak meg.A különleges fényüzési vállalatok adókulcsának leszállítását szívesen vennők tudomásul, ha ez a leszállítás az egész vonalon, a többi fényüzési vállalatoknál is arányosan keresztülvitetnék.A tervezet büntető határozmányai során szót kell emelnünk a késedelmes fizetésekre nézve megszabott havonkénti 10"..-os késedelmi kamat ellen, mely a mai gazdasági és kamatviszonyokkal •arányban nincsen.Ugyancsak tulmagasnak tartjuk a szabálytalanságok esetére megszabott 1030 aranykoronáig terjedő bírságot, mivel az eddigi gyakorlat sze- rint már igen kis jelentőségű szabálytalanságok oly súlyos bírságokkal toroltattak meg, amelyek az elkövetett szabálytalanságok súlyával arányban nincsenek.Mindezeket egybefoglalva, tisztelettel kérjük, méltóztassék fenti észrevételeinket megfont >lás tárgyává tenni és az előadott sérelmeket a tervezet tárgyalása alkalmával orvosolni.
A Budapesti Kávésok Ipartestületének 

elöljárósági ülése.A Budapesti Kávésok Ipartestülete május hó 25-én M é s z á r o s  Győző alelnök vezetése mellett és dr. Sz I o v á k Pál iparhatósági biztos jelenlétében tartotta meg rendes havonkénti elöljárósági ülését.E l n ö k  az ülést megnyitva, bejelenti, hogy Reiner Mór elnök és Pethő György alelnök egészségük helyreállítása céljából a fővárosból eltávoztak, visszatérésüket szeretettel várjuk. — A jegyzőkönyv hitelesítésére B ö h m Ferenc és T a u b e r  Samu előljárósági tagokat kérte fel.A múlt ülés jegyzőkönyvének felolvasása és hitelesítése után napirend előtt5 1 e u e r Marcell szólal fel a vasárnapi szesz- tilalom tárgyában. Rámutat arra, hogy a kávésok a vendéglősökkel szemben hátrányban vannak, amennyiben vendéglőkben és korcsmákban vasárnapokon is a korlátlanul kimérhető italok eladása folytán nem érzik meg annyira a likörkiszolgá- lás tilalmát, mint a kávéházak.E l n ö k  a felszólalásra reflektálva megjegyzi, hogy iaz ipartestület vezetősége e korlátozás megszüntetése iránt már számtalanszor eljárt, de minthogy az törvényen alapszik, sajnos, eredmény nélkül. A szesz- és likőrgyárosok egyesületének, a szeszkimérők egyesületének és a kávésipartestü- letnek együttes küldöttsége annak idején úgy a kereskedelemügyi, mint a pénzügyminiszternél járt, de eddig a közösen beadott kérvény nincs elintézve. Az; ipartestület vezetősége ezt a kérdést állandóan napirenden tartja és minden lehetőt el fog követni, hogy eredményt érjen el.1 A napirendnek tárgyalására áttérveE 1 n ö k örömmel jelenti, hogy a most meg



1925. junius 1. M A G V A R  KAVÉSIPAR 3ejtett kamarai választásoknál ipartestületünk elnöke, Reiner Mór, beválasztatott a rendes tagok sorába. Iparunk szempontjából rendkívül fontos, hogy a kávésipar érdekei e kamarában képviselve legyenek.Az elöljáróság az elnöki bejelentést örömmel veszi tudomásul.E l n ö k  közli, hogy Frenreisz Antal elöljáró- sági tagunk leányának esküvője alkalmából az örömszülőkhöz üdvözlő átiratot küldött. Az alkal- mát felhasználva, ezúttal szóval is üdvözli Frenreisz urat.( E l n ö k  jelenti, hogy Hajas Samu előljárósági tag édesapja elhunyt. Az elnökség az ipartestület részvétét átiratban fejezte ki.E l n ö k  közli, hogy az elnökség Deutsch Lajosnak, az elektromos müvek vezérigazgatójának, kormányfőtanácsosi kinevezése alkalmából, gratulált. Deutsch vezérigazgató az üdvözlést egy szívélyes levélben köszönte meg, mely levél felöl- vastatván, tudomásul vétetett.E l n ö k  a zárórának egy órával való meghosszabbítását jelenti be és felemlíti, hogy ez a kérdés szintén éveken át volt napirenden és szám- talanszor eljártunk ez ügyben eredmény nélkül. Végre a jobb belátás kerekedett felül. Reméli, hogy a kartársak e vívmánnyal, mely ugyan nem teljes mértékben elégíti ki a kávésok jogos igényeit, egyelőre, amig a viszonyok lehetővé teszik, beérik.B ö h m  Ferenc köszönettel veszi tudomásul a haladásnak tekintendő vívmányt, de rámutat arra az anomáliára, amely a klubok korlátlan zárórája folytán a kávéházak hátrányára beállott. Arra is felhívja az elnökség figyelmét, hogy a pályaudvarok és vásárcsarnokok közelében levő' ká- véházak csakis rendőri engedéllyel nyithatnak a hajnali órákban, de szeszes italokat csak reggel 5 órától adhatnak el.’ H o r v á t h  Dezsői a zárórakérdéssel kapcsolatban rámutat arra, hogy e vívmány elérésének oroszlánrésze Mészáros Győző alelnököt illeti, aki kellő helyen a kávésok jogos kívánságainak érvényt tudott szerezni.O r o s z  Ödön szerint az uj zárórarendelettel nincs senkisem megelégedve, mert nem ér semmit, hogy 1 órakor a zenélést be kell szüntetni. Békeidőben egy csekély dij lefizetése ellenében a rendőrség szombat és vasárnapokon a zenélést 3 óráig engedélyezte. Indítványozza, hogy egy küldöttség járjon el a belügyminiszternél és követelje e békebeli állapot visszaállítását, továbbá kérjék azt is, hogy 5 órai zárórát ne engedélyezzenek.R a 11 a i Miksa az elért eredményt a jelenlegi viszonyok közepette örvendetesnek látja. Nem csatlakozik Orosz Ödön indítványához. Legyünk megelégedve a most elért eredménnyel, majd jön az idő, hogy további engedményeket kérhessünk. Ez alkalommal helyteleníti, hogy egyes urak egyénileg különféle hatóságoknál az ipartestület nevében eljárnak. Az ipartestület nevében csakis az arra hivatottak járhatnak el és ha van egy tagnak sérelme, ennek orvoslását csakis az ipartestület utján kísérelje meg.S t e u e r  Marcell nem azonosítja magát a Orosz Ödön által felhozottakkal. Évek óta ez az első számbavehető eredmény, melyet elértünk.G á r d o n y i  József nem tartja kívánatosnak, hogy újabb kérelmekkel lépjünk fel. Nem szabad az

Az összes

praktikus háziasszonyoknak a „valódi F r a n c k “ -hoz való hajlandósága abban leli magyarázatát, hogy a „valódi F r a n ck“* a legjobb, legizletesebb és a legtartalmasabb k á v é p ó t l é k !
*A kávédarálóval mint védjegy.

elért eredményt lekicsinyelni és azt inkább megelégedéssel fogadni.‘ S z a b ó  Samu ellenzi, hogy ha a zenélés 3 óráig lesz engedélyezve, hogy a kávéházak rendőri felügyelet alatt álljanak.E l n ö k  reflektál az egyes felszólalásokra. Böhm Ferenc felszólalására megjegyzi, hogy a kaszinók ellen az elnökség többször állást foglalt. A rendőrség számos kaszinó ellen erélyesen fellépett és azóta — de a gazdasági viszonyok következtében is -- sok kaszinó megszűnt. Grosz Ödön felszólalására felemlíti, hogy az általa hasz- nált hang az ipartestület előljárósági üléseiben szokatlan, Az ipartestület a hatósági intézkedéseket, sőt akkor is, ha sérelmesek voltak, a legnagyobb tisztelettel fogadta, azokhoz alkalmazkodott, soha nem követelt, hanem kért. Az ipartestület beadványaiban mindig a békeállapot korlátlan visszaállítását kérte. De azért hálás köszönettel kell fogadnunk az elért eredményt is, amiért 3 év óta harcoltunk. Orosz kartárs állításával szemben, hogy az uj záróra-rendelettel senki sincs megelégedve, előterjeszti Mózes Samu levelét, mely az elért eredményért, mely a kávésoknak régi óhaját kielégíti, köszönetét mond. soknak régi óhaját kielégíti, köszönetét mond'.Az elöljáróság az elnöki kijelentést tudomásul veszi, egyszersmind köszönetét mond az elnökség, nek az elért eredményért.Elnök jelenti, hogy az érdekeltségekből álló küldöttség felkereste dr. Ripka Ferenc kormánybiztos urat a fogyasztási adók leszállítása tárgyában. A kormánybiztos ür Ígéretet tett, hogy a neki előterjesztett kérelmet magáévá teszi és ennek teljesítését leghathatósabban fogja támogatni.Tudomásul szolgál.E l n ö k  közli, hogy az ipartestület az Idegenforgalom 'Propaganda Szövetségbe tagul belépett. Tekintettel arra, hogy az idegenforgalom



M A G Y A R  KAVCSIPAR 1925. junius 14emelése a kávésok érdekeit is érinti, az elnökség szükségesnek látta e mozgalom hoz csatlakozni,annál is inkább, miután a közgyűlés is ily érte sleinben határozott.A napirendnek következő pontja: a f é n y .  ű z é s i  a dd ó r e f o r m körül nagyobb vita keletkezett.E J  n ő k  jelenti, hogy e tárgyban úgy az ípoVs'zban,. illőit’ azl Országos Iparegyesületben értekezletek voltak, amelyeken ipartestületünk részt- vett. Az Iposz-értckezlet, amelyen ő elnökölt, egy határozatot hozott, Hogy az érdekeltségből állá küldöttség a) pténzügyniinisztert keresi fel, hogy a tervezetben foglalt sérelmek orvoslását, illetve’ kihagyását kérik. Legnagyobb megpepetésre azon-* bán áz újságokból értesültünk, hogy a küldöttség — ipartestületünk bevonása nélkül — tényleg a pénzügyminiszternél járt. Az Országos lpar- tgyesületben tartott értekezlet határozata folytán a tervezetben foglalt sérelmek memorandumba; foglaltattak é:s| a piénzjügyminiszterheZ terjesztettek, fel. Az iparunkat érintő sérelmek a memorandumban is fel vannak véve.S t c u e r  Marcell rámutat arra, hogy a vendéglőkben a fényüzési adó csak esti" forgalom után fizetendő, ellenben a kávéházakban már déltől kezdve, ami rendkívül hátrányos, mert a fekete kávé nem képezhet fényűzést. Kéri, hogy hassunk oda, hogy a fényiizcsi adó fizetési kötelezettsége csak délután 4 órakor kezdődjön.h ír n ö k  Steuer felszólalására reflektálva megjegyzi, hogy a fényüzési adó enyhítésére nézve általánosságban állásit foglaltunk. Ajmi a vendég' löket illeti, tagadhatatlan, hogy az ebéd elsőrendű szükségleti ciikk, tehát semmi körülmények közt fényüzési adó alá nem eshet. A kávésok ipartestületének elnöksége számtalanszor hangsúlyozta!,; hogy a kávéházat addig, inig polgári igényeknek szolgál, nem lehet fényüzési hely, sőt az Árvizsgáló Bizottság is a kávéházi cikkeket közszükségleti cikkeknek minősítette, ellenben a pénzügyi! hatóság jók fényűzést cikkeknek. Az elnökség mindent elkövetett és a jövőben is el tog követni liojgy az anomália megszüntessék, de sajnos a jelenlegi államit pénzügyi heSyzet mellett kevés kilátás van eredményre.:W_ e i n g  r u b e r Ignác rámutat arra, hogy a nyári belyilsjégiekibjeih a' fényüzési adó kötelezettség már reggel kezdődik és kéri az elnökséget ez ellen állást foglalni.Többek hozzászólása után az elöljáróság az elnöki bejelentést tudomásul veszi.A vigalmi adónak leszállítását, a pezsgőadő- nak utólagos befizetését és a tiizbiztositás után fizetendő illetékre vünnatkozó újabb intézkedéseket, melyeket a »Magyar Kávésipar« már közölt, az elöljáróság tudomásul vette._Ajzi Országos Iparegycsület felhívást küldött a kézműipari k'ilál Irtásban való részvételére vonatkozólag. Egyszersmind fej köri ;az ipartestületet) liotgyi f.l kiadandó jegyfüzetekhez mérsékelt áru reggeli- és u z són na- ut aj. v á n yok a t bocsásson rendelkezésére.. W e r n g r u  b c r Ignác nem lát akadályt a kívánt kedvezmény megadása ellen, mert ezzel is az idegejnforgalojn emelését támogatjuk.G á r d o n y i  József alkalmasnak találja, ha a programúiba felvett ipari kongresszusok során a kávésp'k országos kongresszusát is megtartsuk.

1 E l n ö k  a kávésok országos kongresszusának megtartását nagyobb szabású akciónak tartja, mejy kérdést a . mai eiőljárósálgi ülés keretében, minden előkészítés nélkül, elintézni nem lehet. Javasolja, hogy az elöljáróság az előkészítéssel az elnökséget bízza meg, mely e célra egy rendkívüli elöljárósági ülésnek javaslatot tog előterjeszteni.Az elöljáróság az elnöki javaslatot elfogadja.'Felolvasásra kerül a s z a k i s k o l a  i g a z g a t ó j á n a k  j e l e d  t é s e .  E  jelentés kapcsán elnök indítványozza, hogy az idei, már vége felé járó tanévre nézve változásokat ne csináljunk. A jövő tanévre pedig a tanoncoktatást egész más alapra !kell fektetni és azt a követelményekhez képest szervzeni kell. Az elnökség e kérdéssel behatóan foglalkozik is  idejekorán javaslatait az elöljáróság elé fogja terjeszteni.' Tudomásul vétetett.A kisegítő munkások bérére vonatkozólag az elnökség azt határozza, hogy az eddigi rendszer szerint a kisegítő munkásoknak a hetibérnek hatodrésze jár.Al níunkaköAvctitö üzletvezetőjének április havi jelentése tudomásul szolgál.Az! »E’gyetértés« sportklub beadványának kérvénye az elnökség hatáskörébe utaltatik.Felszólalások történtek az ajánlólevelek kiadása tárgyában.Az (elöljáróság előbbi határozatát újabban megerősíti, hogy ajánlólevelek nem adhatók ki.A Személyzeti Változásokat az elöljáróság tudomásul vette.O  á i Arnold szóvá teszi a kávéházakban való koldulásokat és’ házalásokat, amelyekkel a vem diégeket zaklatják. Kéri az elnökséget, hogy e visszaélésekkel foglalkozzék és ennek minegsziiii tetőse iránt a kellő lépéseket tegye meg.E l n ö k  Gál indítványát helyesli és az elnökség hatáskörébe kéri utalni, mihez az elöljáróság hozzájárul.Több tárgy nem lévén, elnök az ülést berekeszti.
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M l les? at  aranykoronaértékii italmérési 

illetékekkel?Meg a múlt év őszén hosszasan és részletesen  ̂foglalkoztunk a székesfővárosnak átengedett italmérési illetékek kivetésével. Egymásután két kivetés történt, az első még papirkorona, a másik aranykorona alapon.Minthogy az italmérési illetékek kivetése csak birtokon kívül felebbezhetők meg, meg kellelt fizetnünk úgy a papirkoronás, mint az aranykoronás kivetést abban a reményben, hogy a felebbezé- 6ek nemsokára tárgyalás alá vétetnek és a sérelmek igazságosan orvosoltatnak.Ezzel szemben mit kellett tapasztalnunk. A papirkoronák elleni felebbezések a folyó év tavaszán tárgyialtattak csak le, amikor a második kivetésre való tekintettel, az egész kérdés aktualitását elvesztette. Az aranykoronás kivetés kérdése pedig egyelőre nyugszik csendesen. Közben pedig az érdekeltek a legsúlyosabb retorziók veszedelme miatt lefizették egy egész évre szóló aranykorona értékű illetéket.H ogy ez a mai üzleti viszonyok mellett mit jelent, részleteznünk felesleges.A szeszes italok eladása csaknem' teljesen megszűnik, ahol még némi forgalom is van, csak annyira leszállított árak mellett, hogy az italokból befolyó összbevétel még az illetéket is alig fedezi.Emellett közben az egyéb adófelebbezések (kereseti és jövedelmi, vagyonadó) javarészt el- intéztettek és ezeket az adókat most már végérvényesen — természetesen felemelt — összegükben kell megfizetnünk. Nem is szólva arról, hogy a folyó évi adókat is az1 1924. évi kivetés mértéke szerint negyedévenként törlesztenünk kell.A helyzet tehát az, hogy egyrészt végleg kivetett, másrészt kivetés alatt állór cs harmadsorban pedig felebbezés alatt álló közszolgáltatásokat kell teljesítenünk, amelyek összegét a mai viszonyok mellett alig bírják az üzemek viselni.Akkor, amikor az italmérési illetékek kivetése sok esetben a többi adók összegét eléri, sőt meghaladja, teljesen lehetetlen, hogy ez a kivetés megállhasson. Megvagyunk győződve arról, hogy a felebbezési tárgyalások folyamán jelentékeny; mérsékléseknek kell bekövetkezni, aminek eredménye az lesz, hogy jóformán minden egyes italmérő, aki a tulmagasan kirótt illetéket már kénytelen volt befizetni, túlfizetésben lesz.Már pedigi a 'mai időkben senkinek sincs pénze arra, hogy a székesfőváros pénztárába tartozatlan összegeket fizessen be, arra való tekintettel is, hogy ma mindenki kénytelen meglevő pénzét kivenni a bankokból, hogy kiadásait fedezhesse, nem pedig ily kényszerű betéteket gyűjteni, amelyek vissza sohasem fizettetnek, hanem legfeljebb! a jövőben beszámíttatnak a fennálló és a jövőben esedékes tartozásokba.Teljesen lehetetlen, hogy egy ily sok milliós terhet jelentő kivetés az idők végéig jelen állapotában nyugodjék és a felebbezések csak bizonytalan idő puilva vétessenek tárgyalás alá.Kérnünk és sürgetnünk kell a beadott felebbezések soronkivüli letárgyalását, a méltánytalan' kivetések helyesbítését és addig is, a már megtörtént lerovásokra való tekintettel, a további befizetések felfüggesztését.

KÜLÖNFÉLÉK.
Emlékeztető.JutiuSI 5. befizetendő a május havi házbér második részlete.Junius (3. Esedékes a nem zenés' kávéházak vigalmi adója.Junius 8. Az 1924. évi hátralékos italmérési illeték utolsó részlete.Junius 15. Személyzet kereseti adójának befizetése.Junius 20. Zenés kávéházak vigalmi adójának befizetése.

Személyi hírek. Ipartestületünk elnöke, R e i -  n e r  Mór és L o s o n c z i  Gusztáv, a Kávésok Áruforgalmi R.-T. ügyvezető elnöke, külföldi Utazásukról visszatértek.
Házassa'g. F r e n r e i s z  Antal, a »Muzeum«- kávéház tulajdonosának leányát, M a r g i t k á t ,  május 19-én vezette oltárhoz a belvárosi főplébániában K r e m p e l s  Béla mérnök-vállalkozó. Az esküvőn ipartestületünk vezetőségén kívül számos kartárs jelent meg és üdvözölte az ifjú párt és az örömszülőket.S c h w a r z  Béla, a városligeti tejivócsarnok üzletvezetőjének leánya, L i l l y ,  junius 3-án Bécs- ben házasságot köt K o r k u s s  Sicgfried úrral.K o h m Imre, Kohn Géza, az »Amerika« kávéház tulajdonosának fia, f. é. május 31-én tartotta esküvőjét S p i t z e r Bözsikével a dohány-utcai templomban.
Halálozás. H a j a s  Samu, a Központi szálloda kávéháztulajdonosát súlyos csapás érte. Édesapja, H o r o v i t z  Adolf május 22-én Mezőcsáthon 88 éves korában meghalt. A  temetés ugyanott május 24-én nagy részvét mellett ment végbe.
A záróra meghosszabbítása. Bár már lapunk múlt számában jeleztük a záróra meghosszabbítását és az ezidő óta már életbe is lépett a vonatkozó főkapitányt rendelet szövegét az alábbiakban közöljük:13253. fk. I. 1925. Végzés. A nagyméltói- ságu m. kir. Belügyminiszter ur f. évi április hó 30-án 219094/1925. V ili . sZ. a. kelt rendeletével Budapest székesfőváros területén a kávéházak záróráját 1925. évi május hó 16-tól kezdődőleg éjfél- utáni 3 órában állapította meg.Erről a Budapesti Kávésok Ipartestületének! elnökségét 'értesítem. Budapest, 1925. május hó 13-án. F. H. S z e s z l é r  s. k., főkapitányhelyettes.

ALTVATER  
T R IPLE  SEC 
CHERRY RRANDY 
CORDIAL TOKAI

P R E T S  J.

c u k r á s z d a - és fa g y la lt  
k ü lö n le g e s s é g e kTelefon °  0j. 16-02. Budapest, VIII. Szövetség-u.27



6 M A G Y A R  KAVfiSIPAR 1925. junius 1.A kávéházi koldulás és házalás ügye. Újabban számos panasz merült fel amiatt, hogy a kávéházak vendegeit koldusok és házalók minduntalan zaklatják. Elöljáróságiunk legutóbbi ülésében e kérdést beható eszmecsere tárgyává tette és elhatározta, hogy a székesfőváros közjótékonysági osztályával érnitkezésbe lép és annak segélyével' fogja ezt a visszaélést orvosolni.
K A S Z Á S  M Á R T O N  

szobafestő és mázoló

Budapest, VII., Vilma királyné-ut I . 
Telefon József 45—98

Í O C I S A W ]
[ k o n z e r v e k .  l e g j o b b a k ]

A vigalmi adónak leszállítása. Lapunk múlt számában közöltük, hogy a székesfővárosi tanács a játékok után fizetendő vigalmi adó kulcsát leszállította. Kellő tájékoztatás céljából a tanács határozatának erre vonatkozó részét az alábbiakban közöljük:A tanács a pénzügyi ügyosztály előterjesztését elfogadja és kimondja, hogy 1925 május 1 tői nyil- ványos helyiségben (kávéházakban) játszott sakk, dominó, billiárd, tekézés és asztali tennisz (pingpong) játék használati dija után a nyilvános helyiség tualjdonosa 10»,o, május 10-től pedig kártya után 33y3<yo vigalmi adót köteles beszedni és a tanács által megállapított móden és időben beszolgáltatni.Kartársaink figyelmébe ajánljuk, hogy a vigalmi adó lerovásánál a következőket vegyék figyelembe :Ha a játékdijakba a vigalmi adó már bele van számítva, akkor a kártyánál a bevétel 25 százaléka, a többi játékok dijainál a bevétel 9 százaléka fizetendő be.Ez esetben megfelelő plakátokon figyelmeztetni kell a közönséget arra, hogy a vigalmi adó már be van a dijakba számítva.Ha azonban az adóösszeget nem a dijakba, hanem külön számítják fel, akkor a kártyánál a bevétel összegének 33 Vs százalékot, a többi dijaknál 10 százalékot kell külön felszámítani és befizetni a főváros pénztárába.Ennélfogva a vigalmi adó nyilvántartásban a játékbevételeket két csoportban kell feltüntetni.Ezzel szemben figyelmeztetjük kartársainkat arra, hogy a forgalmi adóköteles bevételek összege ezen adómérséklés folytán magasabb lesz, miután a játékdijakból a vállalkozót megillető bevétel adóköteles, mig a vigalmi adó összege nem esik forgalmi adó alá. Ez pedig mérsékeltetvén, a vállalkozó részére jutó adóköteles bevétel nagyobb.Változások a nyomtatványok elárusitásában.Az ipartestületünkben készletben tartott kávéházi nyomtatványok: fényüzési ivek, árjegyzékek, vigalmi könyvek stb. árusítását a Budapesti Kávésok Áruforgalmi R. T. vette át, ahol azok a többi áruval azonos módon beszerezhetők.Tagdijhálralékok befizetése. Felkérjük azokat a kartársakat, akik tagdijaikkal hátralékban várnák, hogy azokat külön felszólítás nélkül fizessék meg, nehogy kénytelenek legyünk a hátralékokat a kerületi elöljáróságok utján behajtani.♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦  ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦  $ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦E L S Ő  P I L S E N I  S Ö R F Ő Z D E  R T . P I L S E N  A L A P ÍT V A  : 1869.

FRIED
ZSIGMOND 

ÉS FIA

Budapest,VII., Király-utca 39. Telefon: ]. 128-14.Kávéházi és vendéglői berendezések! Alpacca és china- ezüst áruk, valamin! biliárdcikkek legolcsóbb árakon.
Kávéházi és vendég
lői székek állandóan 

raktáron.A legjobban bevált F r id  o I - golyók egyedüli készitöje
♦
X
X
X
X
X♦♦!

k é r j e : m i n d e n ü t ta l e g j o b b  p i l s e n i  s ö r t ,  a
PILSENI GAMBRINUS-i(volt Kalserquelle)Vezérképviselet és fölerakat

Budapest, V i l i . ,  N agyfuvaros-ntca 3/b. Telefon: J 6 z a .  31—03 és .Ió í s . 5 1 -8 0 . ♦♦♦♦
♦♦♦♦

♦♦♦♦
♦♦♦♦

♦♦
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Kávéskongresszus ügye. A kézműipari tárlattal 'kapcsolatosan különféle ipari kongresszusok lógnak tartatni a fővárosban. Felvetődött tehát az az eszme, hogy a már régebben tervezett kávés- kongresszust is ez alkalommal tartsuk meg, mivel a rendelkezésre álló különféle utazási és egyéb kedvezmények révén annak nagyobb látogatottságára van kilátás. Kérjük kartársainkat, de főként a vidékieket, tegyék az ügyet megfontolás tárgyává és véleményüket és hozzájárulásukat közöljék velünk mielőbb.
Pályaválasztási tanácsadó. A székesfőváros tanácsa igen jó eszmét készül megvalósítani akkor, amikor a főváros iskoláiban a tanév végén szülői értekezletet tart, amelyen az egyes ipari érdekeltségeknek alkalmat ad arra, hogy a pályaválasztó ifjúság előtt az egyes szakmákat szakemberek által ismertesse. Ez értekezletekre ipartestületünk is meghívót kapott és elnökségünk intézkedett az iránt, hogy ez értekezleten a kávésipari pályát arra hivatott szakembereink ismertessék. Reméljük, a helyes kezdeményezésnek megfelelő eredménye is lesz.
Kézműipari tárlat. Lapunkban már jeleztük, hogy az Országos Iparegyesület f. évi augusztus hó 14-től kezdve szeptember közepéig terjedő országos kézműipari kiállítást és aranykoszorus mesterversenyt rendez. Ez alkalomból a tárlat rendezősége azt a kérést intézte ipartestületünkhöz, hogy a vidékről érkező iparos kartársaink részére kedvezményes áru reggeli- és uzsonnakávé-szelvé- Uyeket bocsássunk rendelkezésére, amelyeket öli a többi kedvezményes jegyekkel együtt füzetbe foglalva kibocsáthassanak. A szelvények árát a rendezőség térítené vissza az illető kávésoknak. Ipar- testületünk elöljárósága legutóbbi ülésében a kérelem teljesítéséhez elvben hozzájárult és a további intézkedéssel az elnökséget bízta meg. Ez okból felkérjük azokat a kartársakat, akik ily ked- vez'ményes' szelvények kiadásához hozzájárulnak^ legyenek szívesek azt lehetőleg mielőbb ipartestületünk irodájával közölni.
Az Egyetértés Sport Klub kérelme. AzEgyetértés Sport Klub, amelynek tagjai a kávés- és 'vendéglősipar munkásai köréből állanak, átirattal fordult hozzánk, melyben sajnálattal közli, hogy az egyesület pártoló tagjai sorában csak igen kevés számmal szerepelnek ipartestületünk tagjai:. Ez okból arra kérjük kartársainkat, hogy méltányolva ennek az egyesületnek a magyar sportban oly szép eredménnyel járt működését, melyből a nu iparunkra is csak tisztesség és megbecsülés származhatik, támogassák azt hathatósan és minél nagyobb számmal lépjenek az egyesület pártoló tagjai sorába.

IHAZAI IPAR. I
. v i o j i o r .

F I G Y E L J Ü N K !Piatnik Nándor és fia budapest magyar kártyagyár gyártmányai- nők valódiságára 1
Óvakolunk a rossz utánzásoktól

Magyar játékkártyagyár rt.

Piatnik Nándor ésfiai
Budapest, VII., Rottenblller-u. 17

T E L E F O N : József 10-63. Alapiitatott: 1824.

 ̂ IHAZAI IPARI
, Tt 0 4 t o » .

A pilseni Urquell nem tévesztendő  
össze más pilseni sörökkel.

U i l s e n i
Ő S j O t t Ö 0(Urduén)

Magyarországi egyedárusitója:

Gallauner Béla, Budapest
IX, Tóth Kálmán-u. 8— 10.Tele'onhtvószám  : József 25—02

lm 1..Ilillllll, . « m .kávéházak, vendéglők ,,,,l,,U,i|1"utb., külső lerrasz és b e ls ő  h e l y i s é g e k . balkonok, babérfákkal, pálmákkal, virágzó növénnyel való díszítését
TAX  PE TE K  és F IA I
növénykölcsönző és diszitő cég, karbantar
tással együtt a legjutányosbban vállaljaBudapest, VII., Islván-ut 50. Telefon: József 91—51

R AJN A  » CUKRÁSZ 
FAGYLALT- 

KÜLÖNLEGESSÉGEK
Fagylaltvelők kisebb tételekben is kaphatók.

GYÁRA
ajánlja tej

szín-és gyümölcs
fagylaltjait.VIII., Losonci u. 16. Telefon: ]. 62—83
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X

W indenskinsgen-R ichthofenschacht elsőrendű

porosz fíítőszenet, 
kokszot,

száraz import tűzifát
azonnal szállít

legjulányosabban budapesti raktárairól 
vagontételekben, fuvarokban és

zsákokban
O R B Á N  SzénltErEshedElini Bt.V., Nádor-utca 12.

Telefon 53—40, 5 3 -4 1 , 5 3 -4 2 , 1 7 2 -78

[

fém-, tükör-, ablak- és fehérre festett (emaili- rozott) asztal tisztítására alkalmas.
U t á n z a t o k t ó l  ó v a k o d j u n k  
Megrendelhető; a Budapesti Kávésok 
Áruforgalmi Részvénytársaságnál.

SZALAI LA JO S
c ig á n y z e n é s z e k  im p r e s s z á r ió j a

V II I .,  Koszoru-utca 22.

Telefon : J .  26-31. Ajánlja magái állandó, továbbá 
alkalm i cigányzenekarok szerződtetésére

Ú jd o n sá g ! Ú jd on ság !
Magyarországon eddig még nem 

gyártott L e tll  ö ttö -fé le  
c s e m e g e

JO U E  BISCIJIT
le g f i n o m a b b  lc é ts z e i'N ttlt ; teához és kávéhoz legkelle- 
niesebb sütemény, mely tigy felnőtteknek, mint gyermekeknek 

legjobban ajánlatos.

Borivóknak nagyon kellem es és olcsó  csem ege-
Kapható minden csemegeüzletben, kávéházban és vendéglőben. 

Oyártja : L e d !  O t t ó ,  Budapest-Szenllőrinc. 
Egyedüli szétküldö :

K E llE S llE D E L lH I RT., K IS P E S T .

I S Z E N T  I S T V Á N

IPORTER SÖRI|  ‘P O L G Á R I

I  S E R F Ő Z D E

gyártmánya.

^700017/7007.70/7/7/70000!.Euopairodalmi és nyomdai részvénytársaság nyomása. Igazgató: Schmidek Tibor dr., Budapest, VI., Ó-utca 12.
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